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Voor huishoudelijk afval ver-
vangt MATIS sinds 2022 de 
jaarlijkse rapportering door 

gemeenten in de huishoudelijke af-
valstoffenenquête (HAS) over het in-
gezamelde huishoudelijk afval. De 
melding in MATIS gebeurt per kwar-
taal, en dus niet langer één keer per 
jaar. 

De OVAM stuurde er vanaf het begin 
op aan dat de afvalintercommuna-
les de meldingen in MATIS voor 
hun gemeenten zouden overnemen. 
Bij de meeste gemeenten is dat on-
dertussen volledig geregeld. Een 
aantal gemeenten rapporteren zelf 
over huisvuilinzamelingen in eigen 
beheer of bijvoorbeeld over het ge-

meentevuil (afval van straatvuilnis-
bakjes, veegvuil, sluikstort…) dat ze 
zelf opruimen. Los van het feit of 
de intercommunale de meldingen 
op zich neemt of niet, heeft elke ge-
meente toegang tot MATIS. Ze kun-
nen er hun gegevens onderzoeken en 
evoluties raadplegen.

De kwartaalrapporteringen vra-
gen grote inspanningen van alle 
gebruikers. Niet iedereen beschikt 
immers over een geautomatiseerd 
systeem om de eigen gegevens van 
inzameling en verwerking in MA-
TIS op te laden. En ook de omslag 
naar automatisering vraagt inspan-
ningen en bijkomende kosten. Daar 

Stedelijk afval sneller en vollediger  
in beeld dankzij MATIS 
 

Eind 2021 lanceerde de OVAM MATIS, een nieuw materialen-informatiesysteem. 
Dit systeem monitort sindsdien de ingezamelde hoeveelheden huishoudelijk 
afval en de verwerking van alle stedelijk afval. Recent is daar ook alle inzameling 
van bedrijfsafval aan toegevoegd. Vlaanderen voldoet hiermee aan de 
Europese rapporteringsverplichtingen voor afval. MATIS meet de productie van 
afvalstoffen en maakt het mogelijk ze te traceren in het recyclageproces. Op 
termijn zal het ook hun toepassing in nieuwe producten in kaart brengen.

Tom D’Hanis:  
‘De meerwaarde van MATIS zit in 
het feit dat de informatie nu in een 
gestructureerde omgeving zit. Er is 
nog maar één versie van de cijfers, dat 
was vroeger niet altijd het geval.’

afvalbeleid
GF

IZAS brengt straatafval beter in kaart 

Sinds februari 2024 moeten lokale besturen 
jaarlijks het ingezamelde zwerfvuil en afval uit 
straatvuilnisbakken (IZAS) via een online bevraging 
doorgeven. De OVAM volgt zo de doelstellingen 
uit het Lokaal Materialenplan en de evolutie van 
het zwerfvuil op. Ook voor lokale besturen biedt 
dit voordelen: ze kunnen meer kwalitatieve data 
verzamelen en het zwerfvuilbeleid hierop af te 
stemmen. 

Vorig jaar startte de OVAM met een proces om lokale besturen voor te bereiden. 
De afvalintercommunales, steden en gemeenten maakten samen afspraken. Die 
gaan over de inzameling en weging van zowel machinaal als manueel veegvuil, 
de inhoud van de straatvuilnisbakken en het zwerfvuil dat vrijwilligers opruimen.

Koen Delie, manager interne en externe communicatie bij afvalintercom-
munale IMOG, vertelt hoe ze dit bij hem in West-Vlaanderen hebben georgani-
seerd. ‘Vorig jaar zijn we hiervoor op bezoek gegaan bij onze elf gemeenten. We 
overliepen samen de nieuwe verplichtingen en bekeken hoe de technische dien-
sten en de opruimers onderweg te werk gingen.’ 

Afvalstromen scheiden vraagt logistieke aanpassingen
Het scheiden van het zwerfvuil, de inhoud van de straatvuilnisbakken en het 
sluikstortafval bleek de moeilijkste verandering. De ophalers moeten hun manier 
van werken en gewoontes aanpassen. ‘Het gaat bijvoorbeeld over extra vuilnis-
zakken in verschillende kleuren per afvalstroom, alles mooi gescheiden houden 
op de camionette en nadien in aparte containers gooien,’ vertelt Koen Delie. ‘Bo-
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tegenover staat dat MATIS ook voor-
delen heeft voor de gebruikers. Via de 
uitgebreide rapporteringstool in Power 
BI zijn diverse rapporten beschikbaar 
en kan de gemeente of afvalintercom-
munale de huishoudelijke afvalstromen 
op het eigen grondgebied goed opvolgen. 

Uit de praktijk
An Vijt, beleidsadviseur bij afvalinter-
communale MIWA (regio Sint-Niklaas, 
vijf gemeenten), en Tom D’Hanis, ver-
antwoordelijke operationele diensten bij 
IVAREM (regio Mechelen, tien gemeen-
ten), zijn allebei nauw betrokken bij de 
uitrol van MATIS. We polsen naar hun 
ervaringen met dit nieuwe systeem.

Beide intercommunales ontzorgen hun 
gemeenten volledig door alle afvalgege-
vens voor al hun gemeenten te melden 
in MATIS. Gegevens waarover de inter-
communale zelf niet beschikt, bijvoor-
beeld afval van straatvuilnisbakken dat 
de gemeente zelf inzamelt, vragen ze elk 
kwartaal op via mail bij hun vennoot-ge-
meenten. Bij de opstart was dat voor alle 
partijen wat zoeken, maar ondertussen 
komt de informatie vlot binnen en wordt 
alles tijdig in MATIS gemeld. 

An Vijt: ‘MIWA meldt zelf in MATIS 
om de gemeenten maximaal te ontlas-
ten. Dat is voor MIWA extra werk, maar 
door het zelf te doen heeft MIWA er ook 
een beter zicht op.’

Voor de gemeenten is het positief dat 
ze niet zelf moeten rapporteren in een 
nieuw systeem en het voordeel voor de 
intercommunales is dat ze op die ma-
nier een beter zicht hebben op de cijfers. 
Bovendien zijn de meeste gegevens al in 
hun bezit en was het zowel bij MIWA als 
IVAREM al jaren de traditie dat zij de 
verplichte gemeentelijke rapportering 
van de afvalcijfers voor hun gemeenten 
voorbereidden. Dat dat nu meteen in 
MATIS kan gebeuren, is een voordeel. 
IVAREM heeft zelfs beslist vanaf nu de 
eigen jaarlijkse rapportering van afval-
cijfers aan de gemeenten rechtstreeks 
uit MATIS te halen. Dat garandeert ook 
dat er geen afwijking zit op de cijfers die 
de OVAM (meestal met flink wat ver-
traging) meedeelt in haar jaarlijks rap-
port over de Vlaamse afvalcijfers. Voor 
MIWA blijft dat voorlopig nog dubbel 
werk. De intercommunale werkt al lan-
ger met een eigen tonnagerapportering 
in Excel die meer detail bevat dan MA-
TIS en die ze om die reden momenteel 
behouden naast MATIS. 

Tijdsintensief, maar ook tijdswinst
Tom D’Hanis merkt op dat de opstart 
van MATIS moeizaam en zwaar was, 
frustrerend ook wegens de vele wijzi-

vendien moet wie opruimt nu rekening houden met het verschil tussen tien losse 
blikjes verspreid in de berm, en één zakje met tien blikjes in.’
Dankzij de aangepaste procedures kunnen ze het gewicht van het zwerfvuil inge-
zameld door de eigen diensten en de inhoud van de straatvuilnisbakken ingeven 
bij de IZAS-bevraging. Daarnaast is er ook nog het zwerfvuil van de meer dan 600 
vrijwilligers die in hun buurt opruimen. Koen Delie legt uit waarom dat niet gewo-
gen wordt: ‘Voor het zwerfvuil dat individuele vrijwilligers inzamelen, hebben we 
enkel cijfers over het aantal uitgedeelde en gevulde zwerfvuilzakken. De vrijwil-
ligers plaatsen hun zwerfvuil buiten tijdens de reguliere huis-aan-huisophaling. 
Logistiek is het voor ons niet haalbaar om daarvoor een aparte ophaalronde te 
organiseren.’

Naar datagedreven zwerfvuilbeleid
Een heleboel veranderingen en investeringen voor de gemeenten en afvalin-
tercommunales dus. IMOG let op een nauwkeurige digitale registratie van de 
zwerfvuildata in hun verwerkingsprogramma, zodat de inspanningen ook iets 

opleveren. De juiste cijfers zijn een belangrijk pluspunt om het zwerfvuil- en 
sluikstortbeleid beter te kwantificeren volgens Koen Delie. ‘We kunnen eindelijk 
cijfers plakken op ons gevoel: is er minder of meer zwerfvuil? Als we meer uren 
hebben opgeruimd, zamelen we dan ook meer kilogram in? Bevatten straatvuil-
nisbakken in een centrumstad meer afval dan in een landelijke gemeente? Heb-
ben we minder afval als we vuilnisbakken wegnemen? Heeft de netheidsploeg in 
een gemeente minder zwerfvuil moeten rapen als er daar meer vrijwilligers actief 
zijn? De antwoorden zullen zeker niet zwart-wit zijn, maar we kunnen er hopelijk 
wel bruikbare conclusies uit trekken.’

De IZAS-bevraging zal ook op Vlaams niveau een beter zicht op de zwerfvuilcij-
fers en een meer onderbouwd beleid opleveren. De OVAM hoopt dat de data jaar 
na jaar nauwkeuriger worden, naarmate de lokale besturen hun interne werkpro-
cessen hier in de toekomst volledig op afstemmen.

SILKE SMEKENS
VVSG-projectmedewerker openbare netheid

Met MATIS kun je snel en gemakkelijk 
data inzichtelijk maken. Dat levert niet 
alleen voor de OVAM veel op.

MI
RO

M 
- M

AR
C 

W
AL

LI
CA

N



56 _ LOKAAL APRIL 2024

gingen aan het systeem in de begin-
periode en de korte deadlines van de 
OVAM. Maar volgens hem is de OVAM 
ondertussen in veel tegemoetgekomen. 
De stakeholders werden via klankbord-
groepen bevraagd en ook daarbuiten 
was veel interactie en feedback moge-
lijk. Hij ziet nu ook echt de voordelen 
van het systeem.

Het kostte initieel veel tijd de eigen 
systemen op het model van MATIS af 
te stemmen. Bij beide intercommunales 
moeten de gegevens uit verschillende 
bronnen verzameld worden, wat het ex-
tra complex maakt. 

MIWA doet de input nog groten-
deels manueel. De administratief me-
dewerker zet de gegevens, afkomstig 
uit verschillende bronnen, in het MA-
TIS csv-sjabloon en laadt dat op in het 
MATIS-portaal. Momenteel neemt dat 
elk kwartaal ongeveer dertig uur in 
beslag. Gegevens worden geknipt en 
geplakt, gecontroleerd met facturen, 
samengevoegd… Tijdrovend werk én 
gevoelig voor fouten. Na de input volgt 
een validatie aan de hand van de tonna-
gerapportering, die één op één overeen 
moet komen met de gegevens in MATIS. 

Doorgaans worden zo nog kleine fouten 
ontdekt en rechtgezet. Hier is An Vijt elk 
kwartaal een tweetal dagen mee bezig. 
Sinds midden vorig jaar beschikt MIWA 
over een nieuw transportprogramma. 
Dat laat gegevensexport toe in een mo-
del dat aanleunt bij wat in MATIS moet 
komen. Hierdoor gaat het melden al een 
stuk vlotter. Verdere automatisering 
van het transportprogramma, waarmee 
75% tijdswinst verwacht wordt, staat 
nog op de planning. 

IVAREM had de voorbije jaren al sterk 
gewerkt aan digitalisering. De data van 
huishoudelijk afval waren al vrij goed 
gestructureerd en uit de databank kun-
nen csv-files gegenereerd worden. De 
administratief medewerker is per kwar-
taal een tweetal dagen bezig met gege-
vens melden en valideren. Dat is een 
grote vooruitgang tegenover vroeger. 
Toen nam het jaarlijkse verzamelen van 
de gegevens meerdere weken in beslag. 
IVAREM bekijkt nu met een externe 
consultant de opzet van een API voor 
het huishoudelijk afval. Hiervoor moet 
het klantenbeheersysteem aangepast 
worden. Daar gaat veel tijd naartoe en 
ook budgetten waar vooraf niet op ge-

rekend was. Dat is iets waar meerdere 
intercommunales tegenaanlopen.

Return on investment
Zowel An Vijt als Tom D’Hanis geven aan 
dat ze dankzij de verplichte rapportering 
per kwartaal meer met de cijfers bezig 
zijn, ze sneller eventuele trends kunnen 
opvolgen en fouten sneller worden opge-
merkt. De rapporteringstool in MATIS is 
hiervoor heel handig. De Power BI-rap-
porten geven snel een beeld van de cij-
fers en maken ze visueel ook heel over-
zichtelijk. Bij vragen over afvalcijfers is 
MATIS voor hen een heel handige bron 
van informatie. Toch wordt de tool mo-
menteel nog maar weinig gebruikt door 
anderen binnen de intercommunale of 
bij de gemeenten. Met de nieuwe lezers-
rol kan daar wel verandering in komen. 
Tijd dus om de tool intern meer te pro-
moten en de voordelen ervan in de kijker 
te zetten.

Tom D’Hanis: ‘Het was een lastige 
weg, maar achteraf gezien kijk ik er po-
sitief op terug. We hebben veel geleerd 
uit het proces en wat je nu met MATIS 
kunt doen, is heel waardevol. Mijn tip 
voor anderen: gebruik MATIS, leer de 
tool kennen en speel er wat mee. Dat kan 
zonder risico’s vanuit de lezersrol. Je zult 
merken dat je met de tool snel en gemak-
kelijk data inzichtelijk kunt maken en 
dat je er veel uit kunt halen. Beschouw 
de tool niet enkel als iets van de OVAM, 
werk er ook zelf mee.’ —

SARA COESSENS
VVSG-stafmedewerker afvalbeleid

Koen Delie:  
‘We kunnen eindelijk cijfers plakken op ons 
gevoel. De antwoorden zullen zeker niet 
zwart-wit zijn, maar we kunnen er hopelijk 
wel bruikbare conclusies uit trekken.’
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